



Особенности изучения и терминологического отражения правовых феноменов

Салтыков К.Г., Ищенко О.А.*

Цель. Категория «феномен» в ее правовом смысле позволяет объективировать особенности обеспечения упорядоченности общественных отношений, устойчивость и стабильность социально-экономических институтов, их направленность на гармонию социальных связей и оптимизацию общественного развития, на основе используемых в обществе социальных регуляторов. А феноменологическая редукция позволяет сформировать представления о юриспруденции, свободные от элементов, привнесенных обыденным сознанием. В связи с этим изучение отражения правовых феноменов в юридической мысли имеет важное значение для правопонимания. **Методология:** диалектика, анализ, синтез, дедукция, формально-юридический метод, метод межотраслевых юридических исследований. **Выводы.** В статье авторы исследуют термин «феномен» и особенности отражения правовых феноменов в различных сферах правоприменения, приходя к выводу, что зачастую данная категория употребляется в научных работах по юриспруденции условно, что может указывать на признаки кризиса современного российского теоретического сознания и влечет за собой проблемы правопонимания. Решение же проблемы содержания понятия «правовой феномен» создаст гносеологическую основу для перехода к анализу вопроса истинности правовой феноменологии, конституированной профессиональным сознанием юриста. **Научная и практическая значимость:** Проведенное исследование позволяет выявить отсутствие единообразного понимания и отражения правовых феноменов в различных сферах правоприменения.

Ключевые слова: правовой феномен, феноменологический анализ, процесс познания, неопределенность терминологии, проблемы правопонимания, юридическая лексика.

Peculiarities of Study and Terminological Reflection of the Legal Phenomena

Saltykov K.G., Ischenko O.A.**

Purpose: The category of «phenomenon» in its legal sense, allows to objectify the features of ensuring the orderliness of social relations, the stability of socio-economic institutions, their focus on the harmonization of social relations and optimization of social development, based on the social regulators. Phenomenological reduction allows us to form a conception of law free from the elements, bringing the common mind. Therefore, the study of the reflection of the legal phenomena in legal thought is important to law understanding. **Methods:** dialectic, analysis, synthesis, deduction, legalistic method, interbranch legal research. **Conclusions.** In the article the authors explore the term phenomenon and peculiarities of representation of the legal phenomena in different areas of law enforcement, coming to the conclusion that it is often this category is used in scientific papers in law, conditionally that may indicate the signs of the crisis of the modern Russian theoretical consciousness and entails problems of law. The solution of a problem of the notion «legal phenomenon» will create an epistemological foundation for the transition to the analysis of the question of the truth of legal phenomenology, constituted of professional consciousness lawyer. **Scientific and practical significance.** This study allows to identify the lack of a uniform understanding and reflection of the legal phenomena in different areas of law enforcement.

Key words: legal phenomenon, phenomenological analyses, learning process, the uncertainty of terminology, problems of legal thinking, legal language.

* **САЛТЫКОВ КОНСТАНТИН ГЕННАДЬЕВИЧ**, доцент кафедры гражданско-правовых дисциплин Дальневосточного института (филиала) Всероссийского государственного университета юстиции, кандидат юридических наук, доцент, terminravo@yandex.ru

ИЩЕНКО ОЛЕСЯ АЛЕКСЕЕВНА, доцент кафедры гражданско-правовых дисциплин Дальневосточного юридического института Министерства внутренних дел Российской Федерации, кандидат юридических наук, доцент, ishenkolesya@mail.ru

** **SALTYKOV KONSTANTIN G.**, Assistant Professor of the Department of Civil and Legal Disciplines of the Far Eastern Institute (branch) of the All-Russian State University of Justice, Candidate of Legal Sciences, Assistant Professor, terminravo@yandex.ru

ISCHENKO OLESYA A., Assistant Professor of the Department of Civil and Legal Disciplines of the Far Eastern Law Institute of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation, Candidate of Legal Sciences, Assistant Professor, ishenkolesya@mail.ru

